

# 鹿港鳳山寺——牧童化成神，信仰遍台閩

卓克華

佛光人文學院歷史學研究所副教授

## 摘要

在台灣廣澤尊王是泉州人的鄉土保護神，尊王全號為「威鎮忠應孚惠威武英烈保安廣澤尊王」，俗稱保安尊王、郭聖王、郭府聖王、郭王公、郭姓王、聖王公、王公祖、王公、相公、聖公等等。俗說神確有其人，為十世紀時之五代人，原名郭安福，南安縣郭山人，生前僅是一位有姓無名的牧童，但歷經元明清三朝的演化，神蹟愈加豐富靈異，祂的家庭、姓名、經歷皆被神化，信仰遍及台閩、南洋。

本文為作者應曾文吉建築師事務所之邀，對鹿港鳳山寺古蹟所作的田調報告，鳳山寺所奉祀主神即廣澤尊王，作者針對下列重點作了精深的田調與論證：

(1) 在台灣有眾多主祀廣澤尊王的廟宇皆稱「鳳山寺」，何以如此？蓋皆與祖廟「鳳山寺」有關，作者在文中詳述了鳳山寺之分香淵源及祖廟概略。(2) 彙集眾多史料與民間傳說，對廣澤尊王信仰之演變，作了詳盡的歷史考察。(3) 針對鹿港鳳山寺創建沿革作了全面的探討，並且指出台南市區「做十六歲」的習俗，乃源自廣澤尊王的信仰，而且也修正該廟創建年代的謬說。

**關鍵字：**鹿港、鳳山寺、廣澤尊王、鹿港陳氏家族、廖春波、陳質芬、陳懷澄

# **Feng-Shan Temple of Lu-Gang: A Shepherd Becomes a Deity, Faith around Taiwan & Fukien**

Cho, Ko Hua

Associate Professor, The Graduate Institute of History Studies Fo Guang University

## **Abstract**

“Guang-Zhe Zun-Wang” is a local guardian angel of Quan-Zhou people in Taiwan. His original name was An-Fu, Guo. He had born in Nan-An County Guo Shan. He was only a shepherd with no name during his life, but go through the changes of three dynasty-Yuan, Ming and Qing, his miracles become more abundant and strange. His family, his name and experiences have been deification; his believers extend all over Taiwan, Fukien and Southeast Asia.

Invited by the architect Wen-Zhi, Zeng, the author provides the reportage aim for Feng-Shan temple of Lu-Gang. The main deity of Feng-Shan temple is Guang-Zhe Zun-Wang. The author addresses intensive reportage and demonstration of the following points: 1) Why are the temples that the Guang-Zhu Zun-Wang as the main deity all called “Feng-Shan Temple” in Taiwan? Because they are all connect with the ancestral temple, Feng-Shan Temple. The author describes the divided origin and the skeleton of the ancestral temple. 2) Aiming at the evolvement of people’s faith toward Guang-Zhe Zun-Wang, the author collects numerous history texts and folklores, therefore cultivate a detail historical survey. 3) An overall investigation on the foundation history of Feng-Shan Temple in Lu-Gang was been made and the tradition of “As a sixteen” in Tai-nan city is generating from people’s faith toward Guang-Zhe Zun-Wang pointed out. Also, the fallacy of the temple’s founding era was been erased.

**Keywords:** Lu-Gang, Feng-Shan Temple, Guang-Zhe Zun-Wang, Cheng family in Lu-Gang, Liao Chun-Bo, Chen Zhi-Fen, Chen Huai-Cheng